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Godine Prve petoletke

B
ez ozbiljnog metalskog kompleksa ne-
ma ni ozbiljnog privrednog razvoja.
Ako nastojimo da budemo lideri u re-
gionu, moramo da se pobrinemo da
proizvodni ciklusi u metalskom kom-
pleksu budu zaokru`eni. Upravo Peto-

letka zauzima jedno od centralnih mesta. Sa viso-
ko specijalizovanim programom, ona je ubedlji-
vo najve}a industrija hidraulike i pneumatike. Je-
dan od stubova oporavka metalskog kompleksa
mora da bude i Petoletka, ba{ kao {to je i opora-
vak Zastave, dovo|enjem Fijata, bio klju~an ne
samo za jedan grad ili jedan region, ve} i za ~itavu
dr`avu - ka`e Verica Kalanovi}, potpredsednica
Vlade Srbije za privredu i regionalni razvoj, oce-
njuju}i ulogu Petoletke u razvoju metalskog kom-
pleksa Srbije. 

Mnoge fabrike su teško podnele proces tranzi-

cije. Kakva je perspektiva Prve petoletke? Mo`e
li se re}i da je Petoletka sa~uvana?

- Pre ~etiri godine, jedina re~ koja najbolje odsli-
kavala stanje Petoletke bila je: neizvesnost. Danas,
re~ kojom se mo`e opisati situacija u Petoletki jeste:
perspektiva. Mislim da je razlika o~igledna. Odlu~-
no{}u i hrabro{}u radnika, pre svega, ali i uz
pomo} dr`ave, uspeli smo da sa~uva-
mo Prvu petoletku i da joj udah-
nemo novi ̀ ivot i novu energi-
ju. Dakle: Petoletka jeste sa-
~uvana i ponovo se budi.

Poznato je da ste deo
svoje profesionalne ka-
rijere proveli u Petolet-
ki. Da li je o~uvanje fa-
brike i Vaša zasluga?

- Mo`da }e zazvu~ati

neskromno, ali mislim da jeste. Provela sam deceni-
ju i po u Petoletki i nisam mogla da gledam kako
moja fabrika, a sa njom i moj grad, Trstenik, pro-
padaju i umiru. Poku{avali su da privatizuju Peto-
letku integralno, {to je bilo nemogu}e, jer je to teh-
nolo{ki kompleksan sistem koji sadr`i vi{e celina.

Petoletka je bila ve} pred vratima potpune
propasti i imala sam utisak da }e do`i-

veti stra{nu sudbinu. To ne bi bila
samo stra{na sudbina za jednu

fabriku i ljude koji u njoj rade,
ve} bi zna~ilo prestanak `i-
vota i za ~itav jedan grad.
Gledaju}i radnike koji
protestuju, slu{aju}i moje
prijatelje i kom{ije iz Tr-
stenika, uvidev{i da se lju-
di iseljavaju i odlaze, a da

gotovo niko ni{ta ne pred-
uzima, odlu~ila sam da sta-

vim sve na kocku i da prese-
~em. Li~no sam pred ~lanovima

Vlade garantovala da se Petoletka
mo`e sa~uvati i oporaviti i na moje insi-

stiranje fabrika je dobila novu {ansu. Pokazalo se
da sam bila u pravu. Opet bih to u~inila, kada bi si-
tuacija nalagala, jer verujem u Petoletku.

Mnogo se govorilo o potencijalnim strateškim
partnerima. Ima li tu nekih novosti i pomaka?

- Moj kabinet aktivno sa rukovodstvom Prve
petoletke u~estvuje u pregovorima koji su u toku i
italijanski USCO je ve} pred vratima Mikroelek-
tronike. Ostala su jo{ neka sporna pitanja koja se
ti~u imovinsko-pravnih odnosa, ali o~ekujem da
}emo i to uskoro re{iti. [to se ti~e partnera iz Ru-
sije, oni su ozbiljni pregovara~i i njihovi predstav-
nici su ve} par puta pose}ivali Petoletku i razgova-
rali sa rukovodstvom fabrike, ali i sa mnom i sa
ljudima iz mog kabineta. Nadam se pozitivnom is-
hodu, a mi moramo da u~inimo sve {to je do nas
da tako i bude.

Kakva iskustva nosite iz perioda kada ste radi-
li u Prvoj petoletki? ̂ ega se najradije se}ate?

- Moji prijatelji, moja porodica, moje okru`enje,
kom{iluk, sve je vezano za Petoletku. Po zavr{etku
fakulteta vratila sam se u svoj grad i dobila posao u
Petoletki. Tako treba da bude i danas i radujem se
{to se ponovo pokre}e program da svr{eni student
ma{instva, tehnologije, metalurgije mogu da dobi-
ju {ansu u fabrici koja je ponos grada. To je bilo vre-
me vrhunca Petoletke i bila je privilegija zaposliti se
tamo. Se}am se legendarnog direktora Velje Radi-
vojevi}a koji je dao sebe za razvoj fabrike, se}am se
i mojih kolega tehnologa iz Zaptivki od kojih sam
mnogo nau~ila, se}am se brojnih stru~nih usavr{a-
vanja, sajmova, simpozijuma na kojima je Petolet-
ka dominirala. Ipak, najve}i kvalitet Petoletke su
ljudi i oni su najva`niji resurs jedne fabrike. Tako
kvalitetne in`enjere i majstore retko koji grad i ret-
ko koja industrija imaju.

Šta biste postavili kao prioritet neke nove Vla-
de kada je sudbina Petoletke u pitanju?

- Apsolutni prioritet treba da bude razvoj i da-
lji oporavak Petoletke. Uspeli  smo da sa~uvamo
fabriku i Trstenik, sada nas ~ekaju novi uzlet i no-
vi razvoj. Ako budem ponovo u Vladi, Petoletka
}e nastaviti putem oporavka. Subvencije treba
odr`ati i u ovoj godini, jer su ekonomski opravda-
ne. S druge strane, mora se intenzivno razgovara-
ti sa strate{kim partnerima i obezbediti moderni-
zacija ma{inskog parka, kroz strate{ka partner-
stva i investicione programe. Ako Petoletka u ovoj
godini ostvari cilj koji je projektovala, a to je rea-
lizacija od 40 miliona evra, mogu da ka`em da je
potpuni oporavak na vidiku. Neka Petoletka traje
jo{ mnogo godina, a ovaj jubilej do~ekujemo u
dobrom raspolo`enju i puni optimizma. Na uspe-
he Petoletke sam i li~no ponosna, jer sam verova-
la u fabriku i ljude kada su gotovo svi digli ruke
od njih. Dajmo {ansu kvalitetnim ljudima koji
imaju viziju i program, i uspeh ne}e izostati. Pe-
toletka je najbolji dokaz za to.

N
akon godina stagnacije i, usudi}u se
da ka`em, propadanja, Prva petolet-
ka u poslednjih godinu i po dana
uspeva ponovo da stane na noge. Za-
dovoljstvo mi je da pred vama mogu
da ka`em: sa~uvali smo Prvu peto-

letku i stvorili smo uslove za njen potpuni opora-
vak i ponovni tr`i{ni proboj u narednom perio-
du, tvrdi Zoran Veselinovi}, generalni direktor
Prve petoletke. 

Rukovodite fabrikom nepune dve godine. Na
~emu je baziran Va{ optimizam?

- Kada smo u julu 2010. preuzeli odgovornost za
vo|enje Prve petoletke, zatekli smo skromnu reali-
zaciju, neuvezan i ekonomski potpuno neefikasan
sistem sa poljuljanim poverenjem radnika u posto-
janje bilo kakve perspektive. Zatekli smo tragove
neuspe{nih privatizacija, nerad i atmosferu straha i
neizvesnosti. Ve} do kraja 2010. uspeli smo vi{e-
struko da podignemo nivo realizacije i da ostvari-
mo zna~ajan deo plana. Ukupna realizacija na kra-
ju 2010. iznosila je 28 miliona evra. U 2011. nasta-
vili smo da podi`emo sistema, pa smo kraj te po-
slovne godine do~ekali sa realizacijom od 35 milio-
na evra, {to je pove}anje od oko 25 odsto u odnosu
na 2010. Moglo bi se re}i da smo blizu prelomne
ta~ke potpune odr`ivosti fabrike. 

U ~emu je tajna oporavka Prve petoletke?
- Klju~ je u realnom sagledavanju situacije. Bili

smo objektivni u proceni svojih kapaciteta i potre-
ba. Zahvaljuju}i realnom planiranju, mi smo
i ostvarili ono {to smo ̀ eleli. Dali smo
sve od sebe da unapredimo proiz-
vodnju i da iz postoje}ih kapa-
citeta izvu~emo maksimum.
Jo{ va`nije, vratili smo po-
verenje partnera i kupaca
u Prvu petoletku. Izvoz
u~estvuje sa gotovo dve
tre}ine u ukupnoj reali-
zaciji i mogu da ka`em
da smo ponovo deo sve-
ta. Pored tradicionalnog
izvoza u zemlje u okru`e-
nju, Petoletka danas izvozi u
više od 50 zemalja i prisutna je
na svim kontinentima, izuzev
Australije. Ponovo uspe{no radimo
sa partnerima iz Rusije, Nema~ke, Italije...
Pro{iren je i ugovor sa KAMAZ-om, a me|u na{im
partnerima sa kojima imamo potpisane ugovore is-
ti~u se i Maz, Amkodor, Hanzaflex, Rastelli,
Conexa, Merkel i drugi.

Iako Petoletka pokazuje znake oporavka, i da-
lje se nalazi u restrukturiranju. Kako planirate
da nastavite dalje?

- Istini za volju, Petoletka se jo{ uvek delimi~no
finansira kroz subvencije koje obezbe|uje Vlada
Srbije, ali je ~injenica i to da je rast godi{nje realiza-
cije znatno ve}i nego iznos subvencija koje smo
dobili. Preciznije re~eno, u 2011. smo dobili pet
miliona evra, a realizaciju smo pove}ali za sedam
miliona evra. To pokazuje da smo na dobrom pu-
tu oporavka i o~ekujemo da u 2012. godini, zahva-
ljuju}i novim ugovorima, podignemo ukupnu re-
alizaciju za oko 15 odsto, odnosno na 40 miliona

evra. Ukoliko u tome
uspemo, subvencije nam

vi{e ne}e biti neophodne,
a delovi Prve petoletke bi}e

zreli za ozbiljan investicioni
program koji u 2013. godini tre-

ba da obezbedi potpuni oporavak
najve}eg sistema u metalskom komplek-

su Srbije. Ohrabruje i interesovanje strate{kih part-
nera za ~lanice holdinga Prve petoletke. Italijanski
USCO je pred potpisivanjem memoranduma ko-
jim }e u hali PPT Mikroelektronike pokrenuti svo-
ju proizvodnju i zaposliti nove radnike. Ruski Tres
gidromonta`, koji je ve} uspe{no preuzeo PPT In-
`enjering, ozbiljno razgovara sa nama i sa kabine-
tom potpredsednice Vlade. Za druge delove siste-
ma interesuje se i Asocijacija ^eljabinske oblasti.
Ne}u da prejudiciram ishod tih razgovora, ali za
sada se ozbiljno predstavljamo jedni drugima. Sva-
kako, pokazalo se da je bila mudra odluka da se na
strate{ka partnerstva Prve petoletke gleda na nivou
~lanica, a ne na nivou holdinga, jer se hidraulika i
pneumatika moraju posmatrati kao dva para ru-
kava pod jednim krovom.

Petoletka je jedan od najve}ih poslodavaca u

Rasinskom okrugu. Koliko ljudi u ovom trenut-
ku upošljava?

- Uspeli smo da sprovedemo socijalni pro-
gram, tako da Petoletka danas ima oko 3.200 rad-
nika, {to je znatno efikasniji sistem nego u pret-
hodnom periodu, a plate zaposlenih su redovne i
prate nivo republi~kog proseka. Kroz socijalni
program zbrinuta su 232 radnika koji se sada na-
laze na evidenciji NSZ. Ina~e, ovakav program
postoji samo za radnike PPT i Zastave. Nasuprot
tome, iako je u prethodnom periodu fabriku na-
pustilo ne{to više od 200 radnika, zbog pove}a-
nog obima posla zapo{ljavamo nove mlade ka-
drove, pre svega u proizvodnim sektorima. Spo-
menuo bih da smo, nakon zavr{ene stru~ne obu-
ke, po~etkom 2012. godine zaposlili više od ~etr-
deset majstora, kao i {est in`enjera i {est osoba sa
invaliditetom. Jedan od narednih ciljeva nam je
da u Petoletki posao dobije svaki mladi ~ovek iz
Trstenika i okoline koji bude diplomirao na Ma-
{inskom fakultetu. Time ̀ elimo da podstaknemo
povratak mladih in`enjera u na{u kompaniju. Je-
dino kroz ulaganje u kvalitetne kadrove mo`emo
da obezbedimo dalji razvoj Petoletke i da uhvati-
mo korak sa svetom.

S
kup{tina Holdinga Prva petoletka okuplja
sva dru{tva koja ~ine ovaj sistem. Uveli
smo praksu da zajedni~ki planiramo {ta
}emo da radimo i takav pri-
stup daje rezultate. Na
Skup{tini smo usvojili

plan poslovanja za 2012. godi-
nu koji je u proseku za 15
odsto ve}i nego 2011. godi-
ne. Planirano je i pove}a-
nje vrednosti izvoza za 10
odsto kroz pro{irenje po-
stoje}ih ugovora o sarad-
nji i realizaciju novih -  is-
ti~e Slobodan Dumanovi},
zamenik generalnog direk-
tora Prve petoletke.

[ta }e biti prioriteti u budu-
}im poslovnim planovima Prve
petoletke?

- Bitno je da budemo racionalni u zahte-

vima. Ne smemo da se zavaravamo. Izabrali smo
dobar pravac, ali moramo br`e da delujemo ako ̀ e-

limo potpuno da se oporavimo. Zato smo akce-
nat stavili na smanjenje tro{kova proiz-

vodnje koji ne}e smeti linearno da
prate porast proizvodnje, ve} }e

morati da se smanjuju u obr-
nutoj srazmeri u odnosu na

rast vrednosti proizvodnje.
To prakti~no zna~i, vi{e
da proizvodimo, a manje
da tro{imo. 

Kakvi su planovi kad
je re~ o investicijama?

- Novi investicioni pla-
novi name}u se kao neop-

hodnost, ukoliko `elimo da
Petoletka ponovo postane u~e-

snik ozbiljne tr`i{ne utakmice u
oblasti industrijske hidraulike i pneu-

matike. No, svima je jasno da je investiranje
u metalski kompleks vi{emilionsko. Jer, ula-
gati u metalski kompleks nije isto {to i ulagati
u tekstilnu industriju. Jedan obradni centar
ko{ta više stotina hiljada evra. Zato }emo tom
poslu ozbiljno pristupiti i razgovarati sa Vla-
dom Srbije. Nadamo se da }emo i u novoj Vla-
di imati partnere spremne za razgovor i dogo-
vor. Pobolj{anje tehni~kih re{enja postoje}ih
proizvoda u pogledu funkcionalnog kvaliteta,
kao i pro{irenje familije proizvoda tako|e su
ta~ke na kojima planiramo da unapredimo
poslovanje u 2012. godini.

Kakva je saradnja sindikalnih organizaci-
ja i menad`menta? Koliko su sindikati
uklju~eni u kreiranje poslovne politike Pr-
ve petoletke? 

- Rukovodstvo Prve petoletke veoma uva-
`ava stav i mi{ljenje sindikata. Mi smatramo
da su sindikati jedan od kanala posredstvom
kojih radnici komuniciraju sa nama i uti~u na
oblikovanje poslovne politike. To je razlog vi-
{e za{to se sindikati ne smeju stavljati u drugi
plan. Na{a dosadašnja saradnja bila je korekt-
na, bez ve}ih nesuglasica. Planiramo da tako i
ostane. Zajedno smo prevazilazili prepreke i
izazove i tako }e biti i ubudu}e.

V
iše od šest decenija rada Prve petoletke
bi}e obele`eno bogatim sportskim i kul-
turno-umetni~kim programom. Dani Pr-
ve petoletke bili su i povod za raspisivanje

likovnog i literarnog konkursa za u~enike osnovnih
i srednjih {kola na teritoriji op{tine Trstenik. To je pri-
lika za školarce svih uzrasta da kroz svoje stvarala-
{tvo poka`u {ta za njih zna~i Petoletka. Konkurs je
otvoren 14. marta i traja}e do 26. marta, a autori po-
bedni~kih radova u obe kategorije bi}e nagra|eni
sa po 5.000 dinara. Progla{enje pobednika i dodela
nagrada najavljeni su za petak, 30. marta, u Likov-
nom salonu u Trsteniku gde }e biti otvorena i izlo-
`ba likovnih radova koji su u{li u u ì izbor. 

Dan pre centralne manifestacije u Likovnom
salonu je otvorena izlo`ba Petoletkinih proizvo-
da i plaketa. Cilj je da se gosti Sve~ane akademije,
ali i gra|ani Trstenika, upoznaju sa Petoletkinim

proizvodima, sertifikatima, priznanjima i nagra-
dama koje je kompanija dobijala za uspe{no po-
slovanje. Pod pokroviteljstvom Narodnog muze-
ja otvorena je i Izlo`ba karikatura umetnika iz Tr-
stenika. U okviru ove postavke posetioci }e mo}i
da vide i karikature koje su bile objavljivane u sta-
rim brojevima fabri~kog lista Petoletka. U sklopu
obele`avanja 63 godine poslovanja, 23. mart je
progla{en „Danom otvorenih vrata“. Petoletka je
širom otvorila vrata u~enicima osnovnih i sred-
njih {kola iz Trstenika, koji su mogli da se na licu
mesta uvere kako se u halama odvija proces pro-
izvodnje. Kao i prethodnih godina, organizovan
je Turnir u malom fudbalu na kojem su se nadme-
tali ne samo radnici Petoletkinih dru{tava, ve} i
ekipe privrednika iz Trstenika. Ne}e izostati ni ve}
tradicionalna Sve~ana akademija koja }e biti odr-
`ana ve~eras u sali Doma kulture. 

Verica Kalanovi}, potpredsednica Vlade Srbije za privredu i regionalni razvoj

Uspeli smo da sa~uvamo Petoletku
i da joj udahnemo novi `ivot

Bez ozbiljnog metalskog kompleksa nema ni ozbiljnog privrednog razvoja: Verica Kalanovi}

Petoletka danas izvozi u više od 50 zemalja i prisutna je na svim kontinentima, 
izuzev Australije: Zoran Veselinovi}, generalni direktor IHP Prva petoletka

Opravdane subvencije
Bud`et za subvencije je drasti~no smanjen. Ipak, odlu~eno je da Petoletki ne bude

uskra}ena ta vrsta podrške. Kako to objašnjavate?
- Bud`et Ministarstva ekonomije i regionalnog razvoja jeste umanjen, ali subvencije mo-

raju da ostanu u onim sistemima koji imaju {ansu za oporavak. Kada je Petoletka u pitanju,
one su apsolutno opravdane. Na pet miliona evra koje je dr`ava ulo`ila u Petoletku, fabrika
je pove}ala realizaciju za sedam miliona evra i u 2011. godini ukupno je realizovala 35 milio-
na evra. To ohrabruje i pokazuje da je odluka, doneta na moje insistiranje, da se Petoletki
odobre subvencije, bila opravdana.

Zajedni~ka vizija
[ta o~ekuje Prvu petoletku u narednom periodu?
- Uprkos krizi, Petoletka je sa~uvana i vi{e se ne postavlja pitanje njenog opstanka. Sada

predstoji borba za što bolju pozicioniranost na svetskom tr`i{tu, gde nema mesta emocija-
ma, ve} vladaju ozbiljni tr`i{ni principi. @elimo da Petoletka u punom sjaju ponovo zablista
na svetskom tr`i{tu, a za to su nam potrebni ozbiljni strate{ki partneri, pove}anje realizacije,
modernizacija proizvodnje i nastavak tehnolo{kog zanavljanja. Samo zajedni~kim snaga-
ma, a to zna~i da i menad`ment i dr`ava dele istu viziju, mo`emo Petoletku da zadr`imo na
putu sigurnog oporavka. To je neophodno, jer samo jaka Petoletka zna~i i jak Trstenik, ali i
jak metalski kompleks Srbije.

Zoran Veselinovi}, 
generalni direktor 
IHP Prva petoletka

Oporavljeni 
kre}emo 
u novi 
pohod 
na tr`i{ta

Slobodan Dumanovi}, 
zamenik generalnog direktora Prve petoletke

Moramo vi{e 
da proizvodimo, 
a manje da tro{imo 

Vi{e od {est decenija postojanja Prve petoletke obele`eno nizom manifestacija

U znaku kulturnih i 
sportskih aktivnosti

Investicije su preduslov za naš ulazak u tr`išnu utakmicu: 
Slobodan Dumanovi}

Jedan od 
stubova oporavka 

metalskog kompleksa 
mora da bude i Petoletka, 
ba{ kao {to je i oporavak 

Zastave, dovo|enjem Fijata, 
bio klju~an, ne samo za 

jedan grad ili jedan 
region, ve} i za 
~itavu dr`avu

Petoletka 
danas ima oko 3.200
radnika, kroz socijalni 

program zbrinuta su 232 
radnika, a nakon zavr{ene 

stru~ne obuke, po~etkom 2012,
posao je dobilo vi{e od 

~etrdeset majstora, kao i {est
in`enjera i {est osoba 

sa invaliditetom

Akcenat 
smo stavili na 

smanjenje tro{kova 
proizvodnje koji ne}e smeti 

linearno da prate porast 
proizvodnje, ve} }e morati da 

se smanjuju u obrnutoj 
srazmeri u odnosu na 

rast vrednosti 
proizvodnje
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Posebno izdanje lista Danas posve}eno obele`avanju 63 godine rada Pr ve petoletke
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I
storija Prve petoletke po~inje 23. marta
1949. godine. Re{enjem Vlade FNRJ broj
461/49 koje je potpisao Josip Broz Tito, ta-
da je, pod imenom Zavodi 305, osnovano
Dr`avno privredno preduze}e Petoletka za
izradu delova za vazduhoplovstvo. Za pr-

vog direktora postavljen je major Zdravko Olja~a,
in`enjer u predratnoj vazduhoplovnoj industriji.
U nedovr{enim halama, 2. januara 1950, sa 102
zaposlena otpo~ela je proizvodnja. Izabran je pr-
vi Radni~ki savet. Otvorena je vojnoindustrijska
{kola. Izgra|eni su vodovod, prvi dalekovod, vi-
se}i most na Zapadnoj Moravi i zavr{en kom-
pleks stambenih zgrada. Posle Olja~e, na ~elo Pe-
toletke, dolazi vizionar i strateg, potpukovnik Kr-
sto Bosanac. U kolektivu postaju svesni ~injenice
da preduze}e mo`e da se razvija kao proizvo|a~
hidraulike i pneumatike. Pristupa se intenzivnom
istra`ivanju tr`i{ta. Osvajaju se kiperi, ko~nice za
vozila, amortizeri... Kupovinom licence za proiz-
vodnju pneumati~kih ure|aja od firme Vesting-
haus iz Hanovera, otpo~ela je vi{edecenijska uspe-
{na saradnja. Razvija se tesna saradnja sa Crve-
nom zastavom. U Petoletki po~inje i monta`a do-
stavnih automobila od jedne tone. Po{to organi
upravljanja nisu odobrili investicioni zajam linije
za proizvodnju dostavnih automobila, njihova
proizvodnja je preme{tena u Kragujevac. 

Izgra|uje se pista i aerodrom i otvara se re-
dovna avionska linija Trstenik-Beograd. U Beo-
gradu sa radom po~inje i projektni biro. Zbog na-
glog rasta tra`nje za hidraulikom i pneumati-
kom, u Brusu se osniva Fabrika za proizvodnju
delova, a u Aleksandrovcu Fabrika priklju~aka.
Rast automobilske industrije nametnuo je potre-
bu i ma{inske izrade amortizera. Otvara se i
zdravstvena stanica u krugu fabrike. Pokrenut je
i fabri~ki list. Od 1963. godine fabrika posluje pod
nazivom IHP Prva petoletka Trstenik. U posetu
Petoletki i Trsteniku, 16. marta 1966, dolazi i
predsednik Jugoslavije, Josip Broz Tito. Ve} sle-
de}e godine, u skladu sa potrebama pro{irenja
kapaciteta, pokrenut je investicioni poduhvat
pod nazivom „23. mart“. U novoizgra|ene hale i
razvojno istra`iva~ke laboratorije pristi`e najve-
}i deo uvozne opreme. Od 1. januara 1967. godi-
ne Petoletka vi{e ne posluje pod upravom vojne
industrije, a ve} 1968. suo~ava se sa periodom
stagnacije. Zbog nedovoljne uposlenosti kapaci-
teta, sporazumno uz otpremnine, kolektiv napu-
{ta 200 radnika. Kraj druge decenije poslovanja
Petoletka do~ekuje u prevazila`enju stagnacije.   

Na ~elo fabrike dolazi in`enjer Krsta Jovano-
vi}. U Beogradu se osniva PRIS, organizacija za

projektovanje i spoljnotrgovinsku saradnju. Od
firme Martin Merkel kupljena je licenca za pro-
izvodnju posebne vrste zaptivnih elemenata. Go-
dine 1970. formirana je i Fabrika zaptivki. Zavr-
{ena je nova hala za potrebe Fabrike alata i Fabri-
ke pneumatike. U Aleksandrovcu je pu{tena u
rad nova hala Fabrike priklju~aka. Polo`en je ka-
men temeljac budu}e Fabrike namenske proiz-
vodnje. U Trsteniku se 1972. godine odr`ava i pr-
vo Takmi~enje metalaca Srbije. Broj zaposlenih
premašio je 11.000 radnika. Po~etkom tre}e de-
cenije Petoletka po~inje da se razvija takvom br-
zinom da postaje, ne samo evropski, nego i gi-
gant svetskih razmera. Na ~elo fabrike, 14. sep-
tembra 1974, dolazi in`enjer tehnologije, Velimir
Radivojevi}. Zna~ajan korak na~injen je kada je
Petoletki poverena isporuka ko~ionih instalacija
za Kamske automobilske zavode
iz Rusije, koja postaje naj-
ve}i inopartner. Za-
klju~uje se ugovor
o licencnoj sarad-
nji sa firmom
Linde iz Ne-
ma~ke. Pored
licencnih osva-
ja se niz ure|a-
ja iz sopstvene
proizvodnje u
oblasti ko~ne i
industrijske pne-
umatike i specijalne
proizvodnje. Posebno se
isti~e osvajanje novih zaptivnih elemenata za
ekstremno niske temperature. Osvajanjem ure-
|aja iz oblasti procesne industrije, Petoletka je za-
kora~ila u oblast robotizacije. 

U tre}oj i ~etvrtoj deceniji Petoletka izbija u pr-
ve redove proizvo|a~a hidraulike, pneumatike i
automatike. Tako se, recimo, na Gazivodama
montiraju hidrocilindri kori{}enjem helikoptera,
dok se u brodogradili{tu Kladovo primenjuje elek-
trohidrauli~ki sistem za izvla~enje brodova. Peto-
letka ugra|uje elektrohidrauli~ku opremu na re-
aktoru nuklearne elektrane Kr{ko u Sloveniji. Ovi
investicioni poduhvati obezbedili su dalje pove}a-
nje proizvodnih kapaciteta, zapo{ljavanje novih
radnika, osvajanje novih programa i stabilan raz-
voj. Fabrika TMO dobija najsavremeniju kalioni-
cu. U Medve|i je otvoren pogon rezervoara Fabri-
ke pneumatike. U Novom Pazaru je 1981. godine
zavr{ena Fabrika delova za proizvodnju hidrauli~-
kih ure|aja. Nova hala Fabrike hidraulike otvore-
na je 1982, a ve} naredne godine u Bijelom Polju

je pu{ten u rad pogon za proizvodnju delova za
ure|aje specijalne namene. Fabrika zglobnih le`a-
jeva u Leposavi}u otvorena je 1984, godine a ubr-
zo potom po~inje i izgradnju Elektronskog ra~u-
narskog centra. Na kraju 1987. godine Petoletka
upošljava 15.700 radnika - najvi{e u svojoj istoriji.

Posle odlaska Velimira Radivojevi}a u Moskvu,
na ~elo fabrike dolazi in`enjer ma{instva mr Lju-
binko \urovi}. Nastavlja se saradnja sa vode}im
svetskim firmama, a proizvo|a~a aviona Boing,
uru~uje trsteni~kom gigantu sertifikat o homolo-
gaciji za proizvodnju specijalnih hidrauli~kih cilin-
dara za avione. Najve}i poduhvat predstavlja podi-
zanje kupole te{ke 4.000 tona na Hram Svetog Sa-
ve u Beogradu. Ulazak u petu deceniju predstavljao
je suo~avanje sa nadolaze}om ekonomskom kri-
zom. Uvo|enje sankcija i ekonomska blokada ote-

`ali su plasman proizvoda
na inostrano tr`i{te.

Raspad biv{eg So-
vjetskog Saveza
dodatno je pogo-
dio poslovanje.
Javljaju se i prvi

problemi u upra-
vljanju. Po~et-
kom 1990. go-
dine na mesto
generalnog di-
rektora posta-

vljen je dr eko-
nomskih nauka Mi-

kica Milentijevi}. Nasto-
je}i da se prilagodi novim uslovima, Petoletka se
organizuje kao Holding kompanija. Krajem 1994.
godine ~elnu poziciju zauzima in`enjer organiza-
cije rada mr Slobodan Jakovljevi}. Posle ukidanja
sankcija Petoletka se okre}e inostranom tr`i{tu i
pove}ava obim plasmana u odnosu na godine pod
sankcijama. Uvodi se sistem kvaliteta ISO 9000.
Kraj pete decenije Petoletka je do~ekala kao hol-
ding sa 22 zavisna preduze}a i 11.364 zaposlena. 

Nakon povratka iz Moskve, 7. septembra
1999, za generalnog direktora ponovo je imeno-
van Velimir Radivojevi}. U `elji da obnovi poki-
dane odnose sa nema~kim partnerima obra}a se
firmama Vabko, Linde i ZF. Posle godina izola-
cije, Petoletku pose}uju predstavnici Kamskih
zavoda. Sa predstavnicima kompanije Krup pre-
govara se o obnavljanju saradnje. Dolaze amba-
sadori Indije, Ruske Federacije, Japana, Kine i
mnoge inostrane delegacije. Od 1. januara 2000.
godine Prva petoletka posluje kao slo`en poslov-
ni sistem mati~nog preduze}a. Po~etkom aprila

2000, u 82. godini, preminuo je prvi direktor Pe-
toletke, Zdravko Olja~a, a 7. septembra i Velimir
Radivojevi} u svojoj 63. godini. Za novog gene-
ralnog direktora imenovan je diplomirani eko-
nomista Tomislav Tro{i}, koji je ubrzo izabran za
predsednika Privredne komore Jugoslavije. Na
~elo fabrike dolazi in`enjer ma{instva Nenad Tri-
funovi}. Donose se odluke o usvajanju socijalnog
programa za zaposlene kojima prestaje radni od-
nos u procesu restrukturiranja i obavljaju pripre-
me za privatizaciju. Za otpremnine za 2.510 rad-
nika iz bud`eta Republike Srbije odobreno je 352
miliona dinara. Posle sindikalnih protesta za vr-
{ioca du`nosti generalnog direktora postavljen je
in`enjer ma{instva Ljubodrag Milanovi}. Na kra-
ju godine zbog tranzicije i pripreme za privatiza-
ciju Petoletka broji ukupno 7.434 radnika. Za no-
vog generalnog direktora 11. juna 2003. godine
imenovan je in`enjer ma{instva Lazar Vasiljevi}. 

Agencija za privatizaciju krajem 2004. godine
bezuspe{no raspisuje prvi, a 2006. godine i drugi
me|unarodni tender za privatizaciju Petoletke
kao sistema. Na ~elo fabrike 4. novembra 2005.
dolazi in`enjer organizacije, Dragan Egeri}. Iz
Petoletke po novom socijalnom programu  odla-
zi jo{ 1.450 radnika. Osvojen je sistem za otvara-
nje i zatvaranje vrata na drumskim i {inskim vo-
zilima. Izra|eni su cilindri du`ine 18 metara i te-
`ine 6 tona. Projektovane su i izgra|ene instalaci-
je na hidroakumulacijama u Ruskoj Federaciji,
Vijetnamu... Isporu~ena je kompletna oprema za
odbranu Sanktpeterburga od poplava. Prvi put u
na{oj zemlji je hromiran klip te`ine 15 tona i {iri-
ne šest metara. Na svemirskoj letelici ugra|en je
Petoletkin minijaturni servorazvodnik. Agencija
za privatizaciju 2008. godine raspisuje i tre}i ten-
der. Odlukom Vlade Srbije i Ministarstva odbra-
ne iz sistema Prva petoletka izdvojena je Fabrika
namenske proizvodnje. 

Novo rukovodstvo stupilo je na du`nost 2010.
godine. Na mesto generalnog direktora posta-
vljen je diplomirani in`enjer ma{instva Zoran
Veselinovi}. Cilj novoizabranog menad`menta
jeste da Petoletka obezbedi stabilnu proizvodnju,
da pove}a vrednost realizacije i izvoza, da zaposli
mladu radnu snagu, ali i da o~uva postoje}a rad-
na mesta i proizvodni program. Nastavljen je
proces restrukturiranja. Privatizovano je jedno
od dru{tava iz sistema - PPT In`enjering. Obno-
vljen je dijalog sa sindikatima, zarade se redovno
ispla}uju i ponovo je, nakon vi{egodi{nje pauze,
pokrenut fabri~ki list. Uspešno je sprovedena i
nova runda socijalnog programa. Petoletka je po-
~ela da se vra}a u ̀ ivot.

Razvojni put trsteni~kog giganta

GODINE ZAJEDNO
GRADIMO TRSTENIK


